



ORIGINALITÄTERKLÄRUNG / DECLARATION OF ORIGINALITY

Hiermit versichert der/die erstgenannte Verfasser:in, auch im Namen der Miturheber:innen, dass er/sie berechtigt ist, über die urheberrechtlichen Nutzungsrechte an dem nachfolgenden Beitrag zu verfügen sowie dass bisher weder das ganze Manuskript noch Teile davon publiziert bzw. in anderen Zeitschriften eingereicht sind.

The undersigned corresponding author, also acting on behalf of all co-authors, hereby declares that they are duly authorized to grant the copyright and publication rights for the manuscript submitted below. The corresponding author further certifies that the manuscript is an original work and that neither the manuscript in its entirety nor any part of it has been previously published or is currently under consideration for publication in any other journal.

RECHTSEINRÄUMUNG / GRANT OF RIGHTS

Die Verfasser:innen übertragen dem ÖAS-Eigenverlag und der Zeitschrift *systeme* das ausschließliche Recht der Speicherung, Vervielfältigung, Verbreitung und Wiedergabe ihres Beitrags – einschließlich das Recht zur Übersetzung – für die Dauer des gesetzlichen Urheberrechts in gedruckter und elektronischer Form.

Mit Annahme des Manuskripts und seiner Veröffentlichung geht das Verlagsrecht an den Verlag über.

Autor:innen können einen in *systeme* erschienen Beitrag über ihre persönliche website verfügbar machen, sofern die genaue Quelle und der ÖAS-Eigenverlag als Copyrightinhaber angegeben sind. Ich/Wir, der/die Autor:innen, reiche/reichen den Beitrag unter Berücksichtigung der Autor:innenhinweise bei den *systemen* ein.

*The authors hereby grant ÖAS-Eigenverlag and the journal *systeme* the exclusive right, for the full term of copyright protection, to store, reproduce, distribute, and publish the submitted manuscript in both print and electronic form, including the right to translate the work.*

Upon acceptance of the manuscript and its publication, the publishing rights shall be transferred to the publisher.

*Authors may make a version of their article published in *systeme* available on their personal website, provided that the original publication is fully acknowledged and ÖAS-Eigenverlag is identified as the copyright holder.*

*By submitting this manuscript, I/we, the author(s), confirm that the manuscript has been prepared and submitted in accordance with the *systeme* Instructions for Authors.*

Beitragstitel / Article title

Autor:in bzw. Autoren:innen / Author(s)

Datum / Date: _____ Unterschrift(e)n / Signature(s)